

**Dr. Tamer Qarmout,**  
**Assistant Professor in Public Policy,**  
**November 6, 2023.**

**An initiative, from an independent Palestinian Gazan perspective, to put an end to the ongoing War in Gaza, unite the Palestinian factions, and launch a new political path to end the occupation.**

In this challenging period when Israel is conducting a campaign in Gaza that is causing what could amount to genocide and vast displacement of the population, the future of the Palestinian cause is at a critical juncture. Despite the prevailing stances in the Arab and international communities, it is surprising to observe a lack of a coherent and realistic vision from Palestinian leaders, including Fatah, Hamas, and other factions. It's imperative for them to set aside their differences and shoulder their national and moral responsibilities, coming together to craft a clear strategy that reunifies the Palestinian people. This strategy must thwart Israel's well-defined plan to destroy Gaza and potentially detach it from the Palestinian homeland. This aligns with Israel's publicly stated objectives and the ensuing risks, such as the potential displacement of Palestinians in the West Bank and within Israel itself.

In this context, it is imperative to present an initiative for discussion in the hope of finally initiating a Palestinian movement to address this critical impasse:

1. Agreement on the **exchange of prisoners and hostages**, leading to their release within an agreed timeframe, with Arab and international guarantees.
2. Hamas declares its acceptance and **commitment to the reconciliation agreement with Fatah**, as outlined in the Cairo Agreement. Hamas calls on the Palestinian Authority to assume its responsibilities in Gaza, including the commitment of resistance factions to all agreements signed by the Palestine Liberation Organization. To counter Israel's plans for Gaza, an interim governing council for Gaza is established, comprising technocrats from the region. All previous Palestinian Authority personnel from Gaza, including the police, are called upon to return to their duties. This plan also includes retaining civilian Hamas employees, including the police. The reintegration of Hamas fighters and weaponry into the Palestinian Authority is also under consideration, building upon the Swiss Initiative that aimed to integrate Hamas employees and members into the Authority, although it was not addressed by Israel.
3. **Hamas publicly acknowledges Peace Accords signed between Israel and the Palestine Liberation Organization (PLO) as the foundation for the peace process**, and elections are scheduled for the entire Palestinian territory within a maximum of one year. In return, Israel recognizes reformed Hamas as a Palestinian political faction and a partner in future negotiations.
4. **The Palestine Liberation Organization (PLO) is reactivated and reformed** with new arrangements ensuring the representation of all Palestinian parties and components. Particular emphasis is placed on **empowering young Palestinian leaders, both men and women**, in terms of participation and representation. The reformed organization would consist of Fatah (20%), Hamas (20%), other PLO factions (10%), Palestinian diaspora (30%), and independent figures (20%).

Members of the organization will be reelected every four years, and the organization will have the final say in all critical issues concerning the Palestinian people until an independent Palestinian state is established.

5. **Immediate initiation of the reconstruction of Gaza** under international and Arab supervision and funding, with Israel bearing its share of the financial responsibility as the occupying power responsible for Gaza. This process will be closely linked to creating an environment aimed at achieving sustainable economic growth and addressing the depletion of environmental resources in Gaza, including water, electricity, shrinking fishing areas, agricultural land, and other issues highlighted in UN reports titled "Gaza: A livable Place?"
6. **Establishment of a compensation fund for the families of war victims**, with Israel taking responsibility in this regard, covering both Palestinian and Israeli victims. Western countries, for example, adopted the idea that Russia would be compelled to pay for its war in Ukraine, and Ukraine would be rebuilt using frozen Russian assets. The same principle should apply to Israel.
7. **Deployment of international observers** along the borders with Israel, with Turkish involvement being crucial due to their acceptance by Palestinians, the West, and Israelis as a member of NATO.
8. **Lifting the siege on Gaza**, reopening the borders, and ensuring freedom of movement for people and goods, including the creation of a secure passage to the West Bank. Freedom of movement should encompass both air and sea, not just the crossings, and this is where the role of Turkey is crucial in establishing both maritime and aerial bridges for reconstruction, in addition to opening the Egyptian crossing and addressing barriers to travel and trade with Egypt.
9. Israel **immediately declares a halt to all settlement activities** and initiates comprehensive negotiations for a final solution under UN auspices, based on the 1967 borders, with a maximum timeline of 3 years. **The upcoming Arab League summit reiterates the 2003 Arab initiative**, which calls for recognition by all Arab states of Israel in exchange for the establishment of a Palestinian state on the 1967 borders, with East Jerusalem as its capital. Any further expansion of normalization agreements is frozen until this is achieved.
10. **The United States and Western countries should not place any obstacles** that hinder the success of these pathways, **including potentials for post-war accountability**.
11. If the political track fails, the decision will be left to the Palestine Liberation Organization to take the appropriate steps to continue the struggle for liberation.

This roadmap aims to address the current crisis and provide a framework for achieving lasting peace and stability in the region.

مبادرة شاملة من منظور فلسطيني مستقل لوقف حرب الإبادة على قطاع غزة، وتوحيد البيت الفلسطيني،  
وإطلاق مسار سياسي جديد لإنهاء الاحتلال

دكتور تامر قرموط/ أستاذ مساعد في السياسات العامة  
6 نوفمبر 2023

أصدقائي وزملائي الأعزاء،

في هذا الوقت العصيب الذي تشنّ فيه إسرائيل ما يعادل حرب إبادة وتهجير على القطاع، لربّما تضعُ مصير ومستقبل القضية الفلسطينية على المحكّ، وأخذًا بعين الاعتبار المواقف العربية والدولية السائدة؛ نتفاجأ بغياب أي رؤية حقيقية وواقعية لقيادات الانقسام الفلسطينيّ في حركتي فتح وحماس وبقية الفصائل الفلسطينية؛ ليضعوا خلافاتهم جانبًا ويتحمّلوا مسؤولياتهم الوطنية والأخلاقية للخروج باستراتيجية واضحة تلمّ الشمل الفلسطينيّ، وتقطع الطريق أمام دولة الاحتلال في مخطّطها الواضح لتدمير وفصل غزة عن الوطن الفلسطينيّ؛ حسب الأهداف الإسرائيلية المعلنة، وما يتبعه ذلك من تبعات ومخاطر كالتهجير على أهلنا في الضفة وفلسطيني الداخل.

في هذا السياق تأتي هذا المبادرة لعرضها للنقاش لعلّها تُثمر عن حراك فلسطيني طال انتظاره للخروج من هذا المأزق المصيري:

1. الاتّفاق على تبادل الأسرى والرهائن؛ ضمن صفقة تُؤدّي إلى الإفراج عنهم جميعًا من خلال جدول زمني متّفق عليه، وبضمانات عربيّة ودوليّة.

2. تعلن حركة حماس عن قبولها والتزامها بكلّ ما جاء في اتفاقية المصالحة مع فتح في اتّفاق القاهرة، وتدعو السلطة إلى تسلّم مسؤولياتها في القطاع، ويشمل ذلك التزام فصائل المقاومة بجميع الاتّفاقيات التي وقّعها منظّمة التحرير الفلسطينية. إلى حين تنفيذ ذلك ولقطع الطريق أمام المخطّط الإسرائيليّ لتدمير وربّما تهجير القطاع، يتمّ تشكيل مجلس انتقاليّ لحكم غزّة يتكون من التكنوقراط من أهل القطاع. ويُدعى كلّ كوادر السلطة السابقة من مواطني القطاع المدينيين بما فيهم الشرطة؛ للعودة لعملهم، مع الإبقاء على كلّ موظّفي حماس المدينيين ويشمل ذلك الشرطة. يتمّ أيضًا النظر في إعادة دمج مقاتلي وسلاح حماس في السلطة، ويمكن العودة و البناء على المبادرة/الورقة السويسريّة في هذا الإطار، والتي اهتمّت بإيجاد آليات لدمج موظّفي حماس وكوادرها في السلطة، ولكن لم يتمّ التعاطي معها إسرائيليًا.

3. تعلن حركة حماس عن اعترافها بالاتفاقيات و المعاهدات الموقعة بين منظمة التحرير و إسرائيل كمرجعية لعملية السلام ، و تتم الدعوة لإجراء انتخابات على شامل التراب الفلسطيني في مدة أقصاها عام. في المقابل تعترف إسرائيل بالحركة السياسية فصيل سياسي فلسطيني و جزء بأيّ مفاوضات مستقبلية.
4. تتم إعادة تفعيل وإصلاح منظمة التحرير؛ بترتيبات جديدة تضمن تمثيل كلّ أحزاب و مكونات الشعب الفلسطيني في الداخل والشتات، مع التركيز على تمكين القيادات الفلسطينية الشابة من الرجال والنساء في المشاركة والتمثيل. يمكن إعادة تشكيل المنظمة على النحو التالي: فتح ٢٠%، حماس ٢٠%، بقية أحزاب المنظمة ١٠%، الشتات الفلسطيني ٣٠%، و المستقلون ٢٠%، على أن تتم إعادة انتخاب أعضاء المنظمة كل ٤ سنوات ويكون للمنظمة الرأي النهائي في كلّ القضايا المصيرية، التي تخصّ الشعب الفلسطيني طالما لم تقم دولة فلسطينية مستقلة.
5. يتم البدء فوراً بإعادة إعمار قطاع غزة بإشراف وتمويل دولي وعربي، وتحمل إسرائيل أيضاً حصتها في التمويل كقوة احتلال مسؤولة عن القطاع، على أن تكون العملية مرتبطة تماماً بخلق بيئة تهدف إلى تحقيق نمو اقتصادي مستدام، و إيجاد حلول جذرية لما تتعرض له موارد القطاع البيئية من استنزاف، وبالأخصّ مشكلتي المياه وتقلص مساحة الصيد والأراضي الزراعية، والعديد من المشكلات التي أشارت إليها تقارير دولية عديدة؛ تحت عنوان: "غزة: مكان غير قابل للحياة".
6. يتم تشكيل صندوق لتعويض عائلات ضحايا الحرب، وعلى إسرائيل أن تتحمل مسؤولياتها في هذا الإطار، و يشمل الصندوق الضحايا الفلسطينيين والإسرائيليين. الغرب على سبيل المثال تبني فكرة أنّ روسيا سوف تُجبر على دفع ثمن حربها على أوكرانيا، وستتم إعادة بناء أوكرانيا من الأموال الروسية المتحفّظ عليها. نفس المبدأ يجب أن يطبق على إسرائيل.
7. يتم نشر مراقبين دوليين على الحدود مع إسرائيل (الأترك دورهم مهمّ هنا كونهم مقبولين فلسطينياً وغريباً وإسرائيلياً و أيضاً بحكم عضوية تركيا في الناتو).
8. يتم فكّ الحصار عن غزة، وفتح الحدود، وتمكين حرية السفر للناس وللبضائع؛ بما فيها إحياء الممرّ الآمن للضفة. حرية السفر يجب أن تشمل الجوّ والبحر وليس المعبر فقط، وهنا يجيء الدور المهمّ للأترك لعمل جسر بحريّ وجوّي لإعادة الإعمار، إلى جانب فتح المعبر المصريّ و تذليل عقبات السفر و التجارة مع الجانب المصريّ.
9. أخيراً والأهمّ؛ تعلن إسرائيل بشكل فوريّ عن توقّف كلّ أنشطة الاستيطان، ويتمّ البدء بمفاوضات شاملة للحلّ النهائيّ برعاية أممية، على أساس حدود حلّ الدولتين، على ألاّ تتعدى مدة الحلّ النهائيّ ٣ سنوات. تحيي القمة العربية المقبلة مرةً أخرى المبادرة العربية التي طُرحت في ٢٠٠٣، والتي تنصّ على اعتراف كلّ الدول العربية بإسرائيل بشرط إقامة دولة فلسطينية على حدود ١٩٦٧، وعاصمتها القدس الشرقية، وتلتزم بتجميد أيّ توسّع في اتّفاقيات التطبيع إلى أن يتحقّق ذلك.
10. على الولايات المتحدة والدول الغربية ألاّ تضع أيّ عوائق لتعطيل نجاح هذه المسارات بما في ذلك سبل المساءلة بعد الحرب.
11. إذا فشل المسار السياسيّ؛ يُترك القرار لمنظمة التحرير حينئذ؛ لاتخاذ ما تراه مناسباً لاستكمال مسيرة النضال والتحرير.